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א. עלינו לעודד ולהדגיש את הכוחות 
הרוחניים המצילים מהצרות

בדרום,  המחריד  והטבח  הקשה  המלחמה  בארץ,  השורר  הקשה  המצב  בעקבות 
הציבור בכלל - וציבור הפונים אלינו בפרט - נתון בקושי רב, בסערת רגשות גדולה 
ובחרדה עצומה מה ילד יום. לכן ראינו צורך להציע לכן כיצד לעזור לפונים אלינו, 
ברגעים  ישראל  עם  של  התפקיד  את  להם  להסביר  תקווה,  לנטוע  אותם,  לעודד 
שיש  העצום  לכוח  אותם  לעורר  בה',  הבטחון  רגש  את  בהם  להפיח  אלו,  קשים 
ולעזור להם בנתינת כוחות רוחניים ע"י שותפות  לתפילות לקרוע את רוע הגזירה, 
וחלק בדברים העצומים שאנו עושים בעבורם. ובזכות התפילות ולימוד התורה של 
תלמידי החכמים הלומדים הנערכים בקדושה ובטהרה, ובזכותו של רשב"י הקדוש - 
אשר כידוע אמר )מסכת סוכה מה ע"ב( "יכול אני לפטור את כל העולם כולו מן הדין" 

מהדינים והצרות - ניוושע בקרוב ונזכה לגאולת עולמים.

כתוב  עליו  ואף  ע"ה,  הכהן  גדול מאהרן  לנו  מי  ונשגב.  עצום  הוא  עידוד  כוחו של 
בחז"ל )ילקוט שמעוני רמז קמ"א(, שאם היה יודע שהפסוק בתורה יעיד על קדושתו 
שהוא  למרות  כביכול  עליו  ודילג  ישראל  את  לגאול  בו  בחר  לא  שהקב"ה  שאף   -
מבוגר ממשה אחיו, בכל זאת הוא ישמח עם משה אפילו בליבו ולא רק כלפי חוץ 
- אזי אהרן היה יוצא לקראת משה בתופים ובמחולות! הוי אומר שגם אהרן הכהן 
יותר!  רב  בחשק  משה  לקראת  ויוצא  הפסוק,  של  מהמחמאה  יותר  מתעודד  היה 
רואים כמה גדול כוחו של עידוד, והפחת תקוה. ובפרט במצב כזה קשה, הרי אין 
ספק שמעלתכן גדולה עד מאוד, ואין שיעור לשכר השמור לכן! תפקידכן הוא לתת 
כוח רוחני ולהעצים את הפונים הלחוצים והמיואשים, להפיח בהם תקווה וביטחון, 
שבזכות התפילות ובכוח רשב"י, הכול יעבור עליהם בשלום, ותגיע הגאולה בקרוב. 

משל למה הדבר דומה? מעשה בשני אנשים ששחו בים להנאתם, ולפתע ל"ע נכנסו 
למערבולת והחלו לשקוע. הם זעקו להצלה, אולם האנשים בחוף לא ידעו לשחות, 
שיחלצום.  ההצלה  לכוחות  לקרוא  רק  אלא  להושיע  ידם  לאל  היה  לא  כך  ומשום 
השניים החלו שוקעים אט-אט, אולם ראה זה פלא: על אף ששניהם היו בריאים 
בשווה, ונמצאים היו באותה סיטואציה בדיוק, עם נתונים דומים ומערבולות דומות, 
ולשניהם כוחות ההצלה הגיעו לבסוף באותו רגע, ועם אותם עזרים להצילם - בכל 
כי לאחד, עמדו  היא,  יתכן הדבר? התשובה  איך  ל"ע טבע.  והשני  ניצל  זאת אחד 
חברים בחוף ושלחו לו כוח ועודדו אותו ש"הנה-הנה כבר מגיעים המחלצים, תחזיק 

מעמד עוד דקה, עוד כמה שניות, עוד רגע!" וכך הוא לא ויתר וניצל ואילו השני לא 
היו לו חברים לעודדו, והתייאש וטבע. 

הנמשל מובן מאליו - כל אדם שנמצא במצב קשה, נמצא בתוך מנהרה חשוכה, ואינו 
מסוגל לראות בעצמו את האור שבקצה. וכדי שלא ישקע חלילה בייאוש ו"יטבע" 
חלילה, עלינו לתת לו כוח ועידוד רב, שאנו מתפללים עבורו ושותפים עימו לאורך כל 
הדרך וכך להפיח בו תקווה שהנה-הנה עוד רגע כבר תגיע הישועה, תבוא הגאולה, 

ותימצא הנחמה. 

כיצד נעודד את הפונים? ראשית נתחזק באמונה שהכל לטובה מאת ה', והגם שאיננו 
מי  סופסוף  נוראי, אבל  וטבח  בכזו מלחמה קשה  טוב  להבין בדעתנו מה  מסוגלים 
שנתן לנו את המכה הזו הרי זה אבא שלנו שהכי אוהב אותנו, והוא הרי תכלית הטוב 
ומקור הטוב! וכבר אמרו חז"ל 'אין רע יורד מלמעלה' )מדרש בראשית רבה וירא, נא, 
ג(. לכן לא נשאל "אבל למה זה קרה? איך יתכן כזה רוע?" כי אנחנו לא מבינים ולא 
שואלים שאלות על הקב"ה! וכי אנחנו יודעים מה הם חשבונות שמיים? הרי איננו 
לנו ראייה  לנו הרי כלל הבנה, יש  מבינים מה הם השיקולים של בורא עולם. אין 
קצרה מאוד, זה הרי דומה לתינוק שירצה להבין מה אדם גדול עושה... והפער בין 

תינוק לאדם גדול הוא הרי פער קטן מאוד בינינו לבין הקב"ה.

אז מה כן נשאל? "לשם מה זה קרה?" ובכך המאמר שלנו מתמקד היום. מה הקב"ה 
רומז לנו במאורעות אלו? מה הוא מצפה מאיתנו שנעשה עכשיו? והתשובה לכך: 

שנתקרב אליו כי הוא רוצה כבר להביא את הגאולה. וכפי שנרחיב בקטע הבא.

אם כן בל נשכח לרגע את תפקידנו – לחזק את הנפש את הרוח של הפונים ולנסוך 
כוחות של עידוד ותקווה. והתועלת הכי גדולה בעידוד הזה היא הידיעה וההכרה 
כי אנחנו כבר לקראת בוא המשיח, ועוד מעט קט כבר יתגלה אלינו בן דוד - לכן אל 
ייאוש, המשיכו להחזיק חזק, להתפלל בכל הכוח, לקחת חלק בתפילות הצדיקים 
שבוקעות את כל הרקיעים, ובזכות הכוחות הרוחניים העצומים הללו - נחזיק את 

הראש מעל המים, ונזכה להינצל במהרה מחבלי משיח.
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ב. הקב"ה מגלה לנו מה מטרת הצרות: 
להתפלל כדי שניגאל!

נקרא יחד את דברי העידוד הנפלאים שגילה לנו רשב"י הקדוש בזוהר )זוהר חדש 
בראשית שח(:

"ובזמן ההוא ]ברגעים האחרונים לפני בוא המשיח[ תתעוררנה מלחמות, 
גוי בגוי, ועיר בעיר וצרות רבות תתחדשנה על שונאיהם של ישראל ]כלומר: 
על עם ישראל, לשון סגי-נהור[ עד שישחירו פניהם כשולי קדרה, ואחר כך 
תתגלה עליהם גאולתם מתוך שאגת לחצם ודחקם. וזהו שאמר דוד המלך 
עליו השלום, 'למנצח על אילת השחר', 'הבוקר' היה צריך לומר? אלא על 
באותה  חוזק[,  לשון  היא  אילה  ]כי  ישראל  של  החרות  של  וחזק  'אילת' 
עזבתני,  למה  א-לי  א-לי  ויאמרו,  צרתם  מתוך  ישראל  בני  יצעקו  שעה 

ואחר כך מה כתוב, פתחת שקי. 

ישראל  את  יובילו  משיח,  חבלי  של  הזו  בעת  הצרות  כל  כי  מבאר  הקדוש  רשב"י 
ודחקם'. עוד הוא  - מתוך שאגת לחצם  'אחר כך תתגלה עליהם גאולתם  למטרה: 
גאולה  תהיה  אז  בחוזקה,  הצרות  מתוך  לקב"ה  יצעקו  ישראל  שכשעם  מבטיח 
חזקה! הבה נשאב מכך עידוד גדול במצב הקשה של המלחמה השוררת בארץ, כי 
הגאולה כבר ממש קרובה, וכל מה שקורה בעולם הוא לטובה ומאת ה' כדי שנתקרב 

אליו. 

גאולת  יצחק  ר'  "ואמר  רו(:  )שמות  נוסף מהזוה"ק  נביא מאמר  להשלמת הדברים 
ישראל אינה תלויה אלא בבכיה וכו' זה שאמר בבכי יבואו ובתחנונים אובילם". רק 
ע"י התפילות והבכיות תבוא הגאולה השלימה! לכן הקב"ה מביא צרות על עמ"י כדי 

שיזעקו אליו.

מאוד  אותנו  אוהב  שהקב"ה  כיון  הוא  לתת  יכולים  שאנו  גדול  הכי  העידוד  א"כ 
ורוצה להביא לנו כבר את הגאולה, הוא מביא לנו את הצרות רק כדי שנזעק ונבכה 

ואו-אז הגאולה תגיע!

נבין, כי ככל שהצרות גדולות יותר - אות הוא כי אנו רחוקים יותר מהקב"ה, והוא 
לא יכול להביא את הגאולה במצב כזה, לכן כדי לקרב אותנו אליו יותר ויותר, הביא 
עלינו צרות כאלו איומות ונוראות, וע"י הזעקות והבכיות - נזכה לגאולה השלימה! 

ניקח מכאן איפוא, חופן של בטחון בה' כי הכל בסוף יהיה טוב, והכל לטובה. כל מה 
שהקב"ה עושה - הכל מדוקדק עד הפרט האחרון. הקב"ה הוא האבא האוהב שלנו, 
וכמו שאומר בעל "חובת הלבבות" )שער הביטחון פרק א'( "הביטחון בה' הוא מנוחת 

נפש הבוטח, שיהיה לבו סמוך על מי שבטח עליו, שיעשה הטוב והנכון לו". 

 ג.עוצמת הקשר שלנו 
עם אבא שלנו - הקב"ה

זכינו להימנות על העם הכי בר מזל שיש. לנו יש לו 'פטרון' מיוחד בשמים, השומע 
אותנו ועונה לנו מיד בעת צרה. כדי להבין עד כמה שפר גורלנו, כדאי לעיין בדברי 
הגמרא בירושלמי )ברכות ט ע"א(, המונה את ההבדלים בין פטרון בשר ודם, אדם 
שיש לו קשרים מיוחדים עם בעל יכולת, אשר מבטיח לו לבוא לעזרתנו תמיד, לבין 

הקב"ה, אב הרחמן. ואלו דברי הגמרא:

"רבי יודן אמר: בשר ודם יש לו פטרון, אם באת לו צרה, אינו נכנס אצלו 
פתאום. אלא בא ועומד ליד פתחו של פטרונו, וקורא לעבדו או לבן ביתו, 

והוא אומר איש פלוני עומד על פתח חצירך שמא מכניסו ושמא מניחו.

אבל הקדוש ברוך הוא אינו כן: אם באת לאדם צרה, לא יצווח לא למיכאל 
ולא לגבריאל, אלא לי יצווח ואני עונה לו מיד, הדא הוא דכתיב )יואל ג, ה(: 

כל אשר יקרא בשם השם, ימלט".

פגישה  לתאם  בלא  מיד  פטרונו  אל  לגשת  יכול  אינו  איש  ודם,  בשר  אצל  כלומר: 
ובכל  עת  בכל  פנוי  אינו  ודם  בשר  מושל  כל  כך  אליו.  שיתפנה  להמתין  או  מראש 
שעה כדי לטפל באופן אישי בצרתו של נתיניו, ללא תיאום ותיווך. אך לא כן אצל 
הקב"ה - אדם הנתון בצרה פונה אליו באופן ישיר, מבלי להזדקק לקביעת פגישה, 
את  לך  שיש  אא"ה[  ]להבדיל  כמו  זה  הרי  מיד!  לו  נענה  והקב"ה  למתווכים,  או 
נשיא ארה"ב בכבודו ובעצמו זמין לידך בכל רגע בלי תיאום ובלי מתווכים ובדיקות 
בטחוניות... ואילו הקב"ה הרי הוא כמובן כל-יכול הרבה יותר מנשיא ארה"ב לאין 

שיעור! והוא זמין לך בכל עת, בכל שעה!

הירושלמי ממשיך ומפרט הבדל נוסף:
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"רבי פינחס אמר בה תרתי, חדא בשם רבי זעירא, וחדא בשם רבי תנחום 
בר חנילאי. רבי פינחס בשם רבי זעירא אמר: בשר ודם יש לו פטרון, אם 
לי, אבל הקדוש  הטריח עליו ביותר, הוא אומר אשכח פלן דקא מטרחא 
ברוך הוא אינו כן, אלא כל מה שאת מטריח עליו הוא מקבלך, הדא הוא 

דכתיב )תהלים נה, כג(: 'השלך על ה' יהבך והוא יכלכלך'"

כלומר: אצל בשר ודם, אם בן החסות פונה אליו בבקשת עזרה פעם אחר פעם, בסופו 
של דבר, ימאס הדבר על הפטרון והוא יראה בו מטרד. ויותר לא יענה לו. אבל אצל 
הקב"ה ככל ש"נשליך" יותר את דאגותינו על הקדוש ברוך הוא, כך הוא יותר ויותר 
כך  יותר,  תכופות  נעשות  שהבקשות  שככל  ודם,  מבשר  בשונה  זאת,  לנו.  יקשיב 

פוחתת נכונותו לסייע.

עוד הבדל מונה הירושלמי:

"רבי פנחס בשם רבי תנחום בר חנילאי אמר: בשר ודם יש לו פטרון, ובאו 
'טמאים ובקשו אותו על פתח חצרו של פטרונו, עד דצווח ליה, עד דהוא 
יתיה, אבל הקדוש ברוך הוא הציל  נפק, עכרת חרבא על קדליה וקטלית 
את יהושפט מחרב ארם, דכתיב )דברי הימים ב' יח, לא(: 'ויזעק יהושפט, 
וה' עזרו ויסיתם אלוקים ממנו", מלמד שלא היה חסר אלא חיתוך הראש, 

ויסיתם אלוקים ממנו".

כלומר: פטרון בשר ודם זקוק לזמן כדי להציל את המבקש, ואי אפשר לצפות לעזרתו 
בשעה שהחרב כבר מונחת על הצוואר, צריך לבוא מראש. גם אם זו בקשה דחופה, 
ויש לו רצון גדול לעזור, אין הוא מסוגל להשיב לו מיד, אך אצל הקב"ה הוא משיב 
מיד, ואין אצלו הבדל בין בקשה מראש לבקשה ברגע האחרון כשהחרב מונחת על 

הצוואר.

ממשיכה הגמרא ומביאה הבדל נוסף:

"רבי זעירא בריה דרבי אבהו ורבי אבהו בשם רבי אלעזר: 'אשרי שק־ל 
יעקב בעזרו וגו" )תהלים קמו, ה(, מה כתיב בתריה? – "עושה שמים וארץ 

וגו" )שם ו(. וכי מה עניין זה לזה?

אלא בשר ודם יש לו פטרון, שולט באיפרכיא אחד ואינו שולט באיפרכיה 
אחרת. אפילו תימא קוזמוקלוטור - שולט ביבשה, שמא שולט בים?

מן המים,  בים  ומציל  ביבשה,  ושולט  בים  הוא, שולט  ברוך  אבל הקדוש 
וביבשה מן האש, הוא שהציל את משה מחרב פרעה. הציל את יונה ממעי 
הדגה. חנניה מישאל ועזריה בכבשן האש, ודניאל מגוב האריות. עליו אמר 
וארץ,  שמים  "עושה  שהוא  משום  בעזרו",  יעקב  שק-ל  "אשרי  הכתוב: 
את הים ואת כל אשר בם", ובידו להציל את הנתונים בצרה בין בים ובין 

ביבשה, בכל מקום ובכלל מצב.

ניקח מכאן עידוד גדול לרחמיו הגדולים של הקב"ה, ולכוחה של התפילה אל אבינו 
אב הרחמן. ואחרי שאנו כבר יודעים מה עלינו לעשות בעת הזו, א"כ הבה נזעק 
ונבכה לקב"ה שיגאל אותנו כבר מסאת הייסורים הנוראה, ויחיש גאולתנו במהרה!

וכדי לתת "דחיפה" עצומה לתפילות שלנו להתקבל, כדאי מאוד שנקרא את הקטע 
הבא! 

ד.מעלת תפילת הצדיקים שמתפללים 
עלינו מתוך שעות של עמל התורה

לנו  גילה  גדולה שהקב"ה  לנו מתנה  יש  רצון הקב"ה שנזעק אליו,  על  כשמדברים 
כח תפילת הצדיקים שמתפללים עלינו  ונוראה לכח התפילה:  לתוספת כח עצומה 
אחרי שעות רבות של עמל התורה בקדושה ובטהרה - תפילה שאינה חוזרת ריקם!

רשב"י הקדוש בזוהר גילה לנו את הדבר. כך מעיד מרן הגרב"מ אזרחי שליט"א בשם 
רבו הגה"צ רבי אליהו לאפיאן זצ"ל שדבר זה מבואר בזוה"ק - שע"י תפילה אחר 

לימוד התורה, זוכים לשפע של ישועות! וכה דבריו: 

ברכה  שפע  של  חבילות  בשמים  נוצרים  תורה  לומד  שהאדם  ידי  "על 
ידי התורה אפשר ליצור מציאות של  ורק על  וכל מילי דמיטב,  והצלחה 
שפע. אלא שאותם אוצרות אינם יכולים להיות מושפעים לארץ אלא רק 
על ידי התפילה, שאינה 'יוצרת' שפע אלא 'מורידה' שפע. ומעתה יש לומר 
בפשטות דכך הוא הסדר: יעסוק בתורה, וע"י זה יברא כביכול שפע ברכה 
והצלחה בשמי מעלה, ולאחר מכן יתפלל ותוריד התפילה את אותו השפע 

לארץ".
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דברים דומים אנו מוצאים גם בהקדמת הספר שו"ת בצל החכמה, שלומד כן מכמה 
מקומות בגמרא: 

"רב אמי ורב אסי אע"ג דהוי להו תליסר בי כנישתא בטבריא, לא הוו מצלי 
אלא ביני עמודי היכי דהוו גרסי )ברכות ח ע"א(, כדי שזכות וקדושת התורה 
שלמדו במקום ההוא יסייעו שתפילתם תתקבל. וכן מבואר בירושלמי )פ"א 
דברכות ה"א דף ב ע"ב( למה קורין אותה ]את קריאת שמע[ בבית הכנסת? 
לאלומי  שכדי  לומר,  ונראה  ע"כ.  תורה,  דברי  מתוך  בתפילה  לעמוד  כדי 
]לחזק[ כח התפילה שתהיה הגונה וראויה להתקבל, דקדקו להתפלל דוקא 
אחר הלימוד ובמקום הלימוד, כדי שקדושת התורה וזכות לימודה יסייעו 

לה ויאלימו כחה שתתקבל לרצון לפני אדון כל". 

במה דברים אמורים?

זכינו ויש לנו בישיבה תלמידי חכמים צדיקים אשר לומדים שעות רבות ברצף בעמל 
רב בקדושה ובטהרה, ובסיום כל סדר לימוד הם מעתירים בתפילות ובתחנונים לפני 
אדון כל, שיגאל אותנו מסאת הייסורים הנוראה, ויצילנו מחבלי משיח אלו. הבה 
נתבונן כי יש לנו כאן אוצר אדיר! ננצל זאת, וניקח חלק ושותפות עמם בתפילתם, 
זכות  יחד עם  ובכיות,  כי שילוב הכוחות ה"ארטילרי" הזה של תפילות  ואין ספק 
התפילות של הצדיקים מתוך לימוד התורה - יקרעו שערי שמים, ויחישו לנו את 

גאולתנו! 

ה. לסיכום:
רוחנית  ועזרה  יש עידוד  נושאים חשובים, אשר בכל אחד מהם  דיברנו על ארבע 

עצומה לציבור הפונים: 

א. תפקידנו לעודד וליסוך תקווה, לא להתייאש רגע לפני הגאולה, אלא להחזיק חזק 
את הראש מעל המים, ולהיאחז בכל הכוחות הרוחניים שה' נתן לנו לישועה.

ב. ראינו את דברי רשב"י הקדוש המסביר את המטרה השמיימית במה שעובר עלינו 
- רצון ה' שנתפלל כדי שיחיש את הגאולה.

ג. ראינו בגמרא את הקשר האמיץ שיש לנו עם בורא עולם, והתחזקנו בכוחם העצום 
והנדיר שיש לתפילות שלנו, ובעומק אהבתו של הקב"ה אלינו.

גדולים  חכמים  תלמידי  באותם  לו  שזכינו  העצום  הרוחני  הכוח  את  הסברנו  ד. 
בוקעת  ותפילתם  רבה,  בהתמדה  התורה  לימוד  אחר  ישראל  עם  על  שמעתירים 
רקיעים וממשיכה שפע של ישועות על עם ישראל, והנוטל חלק בתפילתם אין ספק 

כי יוושע במהרה.
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